

THE MAKIVIK CORPORATION, THE KATIVIK REGIONAL GOVERNMENT AND THE NORTHERN VILLAGE CORPORATIONS



LP^{NA}
Société Makivik
Makivik Corporation

MAKIVIK CORPORATION

- A private, not-for-profit corporation, owned by the Nunavik Inuit, which evolved from the *James Bay and Northern Québec Agreement* (JBNQA) and was founded in 1978.
- Mission: to protect the interests and rights of the Inuit under the JBNQA; deals with the political, economic and social development of the Inuit.
- Governance structure: a five-member Executive and a Board of Directors of 16 members, all elected for a term of three years by the Inuit beneficiaries of the JBNQA during the annual general meeting of the corporation. Current President: Mr. Pita Aatami.

KATIVIK REGIONAL GOVERNMENT

- Public corporation with supra-municipal type powers, evolved from the JBNQA and established in 1978.
- It has jurisdiction over the Nunavik territory, i.e. all the land north of the 55th parallel, with the exception of the Category I Lands of the Crees.
- Provides support, management and technical assistance in several fields, such as municipal administration, recreation, environment, public security, land-use planning, etc.
- Administrative structure: a Regional Council of 16 members including 14 regional councillors from the municipal councils of each of the Northern villages, as well as the Chief of the Naskapi community of Kawawachikamach and the Chairman of the Executive Committee. The current Chairperson is Mrs Maggie Emudluk.

NORTHERN VILLAGE CORPORATIONS

- The 14 Inuit communities each form a municipality designated as Northern village corporations, administered by an elected municipal council, which operates in a manner similar to other Québec municipalities.

LA SOCIÉTÉ MAKIVIK, L'ADMINISTRATION RÉGIONALE KATIVIK ET LES CORPORATIONS DE VILLAGES NORDIQUES



LPA
Société Makivik
Makivik Corporation

SOCIÉTÉ MAKIVIK

- Corporation privée sans but lucratif appartenant aux Inuits du Nunavik, issue de la *Convention de la Baie-James et du Nord québécois* (CBJNQ) et créée en 1978.
- Mission : protéger les intérêts et les droits des Inuits dans le cadre de la CBJNQ ; voir au développement politique, social et économique des Inuits.
- Structure dirigeante : Conseil d'administration de cinq membres et conseil de direction de 16 membres, tous élus pour un mandat de trois ans par les bénéficiaires inuits de la CBJNQ lors de l'assemblée générale annuelle de la Société. Président actuel : M. Pita Aatami.

ADMINISTRATION RÉGIONALE KATIVIK

- Corporation publique à vocation supra-municipale, issue de la CBJNQ et créée en 1978.
- Juridiction : le territoire compris au nord du 55^e parallèle, à l'exception des terres crient de catégorie 1.
- Fournit des services de soutien, de gestion, d'assistance technique dans plusieurs domaines, tels l'administration municipale, les loisirs, l'environnement, la sécurité civile, l'aménagement du territoire, etc.
- Structure administrative : Conseil de 16 membres comptant 14 conseillers régionaux provenant des conseils municipaux de chacun des villages nordiques, ainsi que le chef de la communauté naskapie de Kawawachikamach et le président du comité administratif. Sa présidente actuelle est Mme Maggie Emudluk.

CORPORATIONS DE VILLAGES NORDIQUES

- Les 14 communautés inuites forment chacune une municipalité, appelée village nordique, qui est administrée par un conseil municipal élu, dont le fonctionnement est semblable à celui des autres municipalités du Québec.